
Amikor Mózes törvénye szerint elteltek Mária tisztulásának napjai, fölvitték Jézust 
Jeruzsálembe, hogy bemutassák az Úrnak, amint az Úr törvénye előírja: „Minden elsőszülött 
fiú az Úr szent tulajdona.” Ekkor kellett Máriának, ugyancsak az Úr törvénye szerint, „egy pár 
gerlét vagy két galambfiókát” tisztulási áldozatul bemutatnia. 
És íme, volt Jeruzsálemben egy Simeon nevű férfiú, egy igaz és istenfélő ember, aki Izrael 
vigaszára várt, és a Szentlélek lakott benne. A Szentlélek kinyilatkoztatta neki, hogy nem lát 
halált addig, míg meg nem látja az Úr Fölkentjét. A Lélek arra indította, hogy menjen a 
templomba, amikor a gyermek Jézust odavitték szülei, hogy a törvény előírásai szerint 
cselekedjenek vele. Simeon a karjára vette őt, és így magasztalta Istent: 
Most már elbocsáthatod szolgádat, Uram, szavaid szerint békességben, mert szemeim 
meglátták Szabadításodat, melyet minden nemzet számára készítettél, hogy világosság legyen: 
kinyilatkoztatás a pogányoknak, és dicsőség népednek, Izraelnek. * 
Jézus atyja és anyja ámulva hallgatták mindazt, amit Simeon mondott. Simeon pedig 
megáldotta őket, és így szólt Máriához, Jézus anyjához: „Lám, e gyermek által sokan elbuknak 
és sokan feltámadnak Izraelben! Az ellentmondás jele lesz ő – még a te lelkedet is tőr járja át 
–, hogy napfényre kerüljenek sok szívnek titkos gondolatai!” Ott volt Anna prófétanő is, Fánuel 
leánya Áser törzséből. Idős volt már, napjai előrehaladtak. Leánykora után hét évig élt férjével, 
majd özvegyen érte meg a nyolcvannegyedik évét. Nem hagyta el a templomot soha, böjtölve 
és imádkozva szolgálta Istent éjjel és nappal. Abban az órában is odament, dicsőítette Istent, 
és beszélt a gyermekről mindazoknak, akik Jeruzsálem megváltására vártak. 
Miután az Úr törvénye szerint elvégeztek mindent, visszatértek városukba, a galileai Názáretbe. 
A gyermek pedig növekedett és erősödött, eltelt bölcsességgel, és Isten kedvét lelte benne. 
Ezek az evangélium igéi. 
 
Vagy rövidebb forma a *-ig 
Lk 2,22-40 rövidebb: Lk 2,22-32 
 

Simeon a karjára vette Jézust 

Kedves Testvérek! 

 

Nézz körül egy kicsit a templomban. Fogalmazd meg magadban, milyen 

viszonyban vagy azokkal, akiket itt látsz. És vedd számba azt is, hogy 

milyen viszonyban vagy a közvetlen hozzátartozóiddal, családtagjaiddal, 

munkatársaiddal, szomszédaiddal. Hála, harag, értetlenség, szeretet - mi 

van benned, milyen arányban? 

 

A Bibliának sokszor visszatérő tanítása, hogy az istenkapcsolatunk nem 

független az emberekkel való kapcsolatunktól. A legtöbbet az Istennel való 

viszonyodról az mondja el, hogy milyen a kapcsolatod a közvetlen 

környezeteddel. 



 

A mai evangéliumi történetnek van egy érdekes mozzanta: Simeon a 

karjára veszi Jézust. Két okból is érdekes: egyrészt nem viszi előre a 

történetet. Ha kihagynánk a szövegből, akkor is ugyanott tartanánk. 

Másrészt pedig nem olvassuk, hogy Simeon visszaadta volna a csecsemő 

Jézust Máriának vagy Józsefnek. Mintha ott maradt volna nála. Mintha ez 

a mondat a mindenkori olvasónak szólna, nem egy múltbeli történet része 

csupán, hanem itt és most is dolgunk van vele. Nézzünk hát most rá az 

emberekkel és az Istennel való kapcsolatunkra a karunkon lévő csecsemő 

kapcsán, nézzünk meg most három dolgot, amely a felebarátainkkal és az 

Úr Istennel való kapcsolatunkban is előre visz: nyitottság, készség a 

megelégedésre és bizalom. 

 

Nézzük először a nyitottságot. Ha Isten humorára vagy kíváncsi, állj elé 

kész tervekkel, tartja a bölcs mondás. Izraelnek számos elképzelése volt, 

hogy hogyan érkezik meg a Messiás. Az eljövetelét sokan a Templomhoz 

kötötték, volt, aki úgy vélte, hogy felhő takarja be a Templom párkányát, 

és azon fog megjelenni a Felkent, mások azt várták, hogy majd a 

Szentélyből jön elő. Voltak, akik ezért sokat időztek a Templomban, hogy 

ne mulasszák el a találkozást. Talán erre utal Szent Lukács Anna kapcsán, 

mikor arról ír, hogy Anna nem hagyta el soha a Templomot.  

 

Simeonnak nyitottnak kell lennie, hogy meglássa a Messiást egy olyan 

gyermekben, aki nemhogy a Templom párkányán állni vagy a Szentélyből 



kijönni nem tud, de még mászni sem.  Akik mereven, az elképzeléseikből 

kilépni nem tudva fogadták Jézust, azok még a látott csodák kapcsán is 

csak azt szűrték le, hogy bűn szombaton gyógyítani.  

 

Ha szabadságot adok Istennek, hogy úgy működjön, úgy jelezzen, ahogyan 

Ő akar, ha a felebarátomnak megengedem, hogy olyan legyen, amilyen, 

tettem egy lépést afelé, hogy szeretetteljes, működő kapcsolatunk legyen. 

 

A második dolog, amire szükségünk van a kapcsolatainkhoz, az a készség 

a megelegédesére. A református házassági esküben van egy szép 

szófordulat: A vőlegény és a menyasszony egyaránt elmondják a 

jövendőbelijükről, hogy vele megelégszem. Vagyis benne van a pakliban, 

hogy lesz vagy lehetne jobb, szebb, okosabb, ügyesebb, de vele 

megelégszem. Nem tudjuk, Simeonnak volt-e családja, a Biblia nem 

tudósít róla. Legalábbis a közvetlen környezetében ebben a történetben 

nincs ott senki. El tudom képzelni, hogy meg nem született vagy távol lévő 

gyermekei, unokái helyett is jóleső érzés volt az ölébe venni a kisded 

Jézust. Nyilván fáj az, amit az élettől nem kaptunk meg, és a múltunk már 

olyan marad, amilyen. Már nem lesz szebb gyerekkorunk. Már nem 

lesznek mások a tanáraink, már olyanak maradnak a családi, sok 

generációs történetek, ahogy vannak. De kérdés az az, hogy tudom-e 

értékelni, amikor Isten valahogy kárpótol? Elég-e az, ahogy ő szeret? 

Máriának és Józsefnek is nyilván jobban esett volna egy wellness apás 



otthonszülés, mint ahogy az ténylegesen megtörtént, egy népszámlálási 

vándorút végén, egy kényszerű, sterilnek nem igazán mondható szálláson. 

De a kérdés az az, hogy meg tudok-e elégedni azzal, amit kapok. És azzal, 

akit kapok. Felebarátnak, embertársnak.  

 

A harmadik, amire szükségünk van, ha jó kapcsolatban akarunk élni 

Istennel és embertársainkkal, az a bizalom. Amikor az Evangéliumot 

elolvastam a készüléshez, rácsodálkoztam arra, hogy Mária részéről nem 

tapasztalunk semmiféle meglepődést, ellenállást. Vajon milyen érzés 

lehetett neki egy valószínűleg jó szándékú, de mégiscsak vadidegen és igen 

öreg ember karjaira bízni a gyermekét? Mivel nekem nincs ilyen 

tapasztalatom, édesanya ismerőseimet kérdeztem meg, hogy ők hogyan 

reagáltak volna ilyen helyzetben. A válaszok jó része egy irányba mutatott: 

az édesanyában ilyenkor jelentős aggodalom van - ez azonban Máriában a 

már megtapasztaltak miatt oldódhatott. Ha a Józseffel való konfliktust 

álomban lerendezte az Örökkévaló, ha lett végül szállás Betlehemben, ha 

angyalok buzdítására pásztorok jöttek, a csillag vezetésére napkeleti 

bölcsek, akkor bizalommal lehet arra tekinteni, hogy ez a különös öregúr a 

maga bizalmaskodásával együtt is Istentől jön, része az Ő tervének. Ez a 

bizalom segít ahhoz, hogy Isten hívására kilépjünk a konfortzónánkból, 

megajándékozva legféltettebb kincseinkkel a testvérünket. 

 



Ahogy mondtam a bevezetőben, nem olvassuk, hogy Simeon visszaadná a 

kisded Jézust Máriának és Józsefnek. Itt és most történik, veled és a 

közvetlen környezeteddel, hogy bizalomra, megelégedésre és nyitottságra 

hív Téged az érted emberré lett Ige, hogy tudd te is imádkozni: Uram, 

szemeim meglátták Szabadításodat. 

 

Ámen. 

 


